
9Dimecres, 19 de novembre del 2014
N

EfemèrideLa dada¿Sabies que...

Letònia és el país amb el tant per cent més elevat de població 
femenina?

6.000 són les persones que preveu contractar el comerç 
català per a la campanya nadalenca.

19 de novembre del 2002
El ‘Prestige’ s’enfonsa davant les costes de 
Galícia.

ACCIÓ DE DINAMITZACIÓ

Proposta d’SDP per crear una 
xarxa de camins a Sant Julià
Socialdemocràcia i Progrés (SDP) 
proposarà a la majoria comunal de 
Sant Julià de Lòria la creació d’una 
xarxa de camins i senders de la 
parròquia. Segons va indicar el 
conseller Josep Roig, aquest pro-
jecte seria un element de reactiva-
ció econòmica tot i que requereix 
poca inversió. La iniciativa podria 
estar en funcionament en menys 
d’un any. 

Primer de tot caldria elaborar 
un cadastre d’aquests senders i 
aplicar una codificació per te-
nir-los censats. A continuació es 
proposa desenvolupar un pla de 
senyalització, fixant de forma visi-
ble els codis al llarg de recorregut 
(per fer que l’usuari perdi la por 
de perdre’s), i donar a conèixer 
aquests camins a través dels ma-
pes que es troben al mercat (com 
el de l’editorial Alpina). Roig va 
destacar que també seria interes-
sant elaborar una xarxa virtual de 
camins amb un mapa cartogràfic 
interactiu online i una proposta 
de rutes multinivell a través de les 
quals es podria aconsellar establi-
ments per menjar i dormir. Això 
permet que cada usuari es pugui 
fer un itinerari a la carta.

Per altra banda, SDP planteja 
diferents accions de promoció de 
la xarxa, com rutes guiades amb un 
forfet tancat en què participin els 

guies de muntanya i els comerços, 
hotels i restaurants. Altres propos-
tes són la creació d’una cursa virtu-
al (es pot realitzar quan el corredor 
ho decideix i obliga a fer una esta-
da en un establiment) i convertir 
alguns refugis en guardats a l’estiu. 
Tot plegat aniria acompanyat d’un 
pla de manteniment, que perme-
tria la creació de llocs de treball.

Roig quantifica aquest projecte 
en uns 17.000 euros ja que hi ha 
tasques que pot realitzar personal 
del Comú. Davant d’això va ex-
posar que es tracta de “xifres que 
no tenen res a veure amb les que 
es destinen a Camprabassa” però 
que “poden aportar molt a Sant 
Julià de Lòria”, sobretot si es fa 

atenció a la tendència a l’alça en les 
persones que practiquen esports 
de muntanya.

La proposta es presentarà ara a 
la majoria comunal i també es vol 
contactar amb el sector empresa-
rial per tenir el seu suport.

Per altra banda, Roig va in-
formar que està a l’espera d’una 
resposta del recurs presentat a la 
Batllia contra el Comú per no fa-
cilitar-li la informació sol·licitada. 
A fi de novembre, si la corporació 
no ha contestat al segon paquet 
de preguntes, presentarà un nou 
recurs d’alçada al Govern i, si cal, 
arribarà també a la justícia.
Redacció // Andorra la Vella
@mes_andorra 

Roig va donar a conèixer el projecte, ahir.
  // T. M.

ANDORRA NEGRA

Villaró refusa etiquetar 
les novel·les per gèneres
Albert Villaró és el segon au-
tor que participa en l’Andorra 
Negra, la setmana dedicada al 
gènere literari negre. L’escrip-
tor confessa que no coneix els 
ingredients d’una obra negra. 
“Les etiquetes han de deixar de 
ser factors limitadors.” Que un 
lector refusi un llibre perquè 
és, per exemple, de gènere ne-
gre, li pot fer perdre una obra 
que l’apassionaria. Amb tot, 
el creador de l’inspector Boix 
(Blau de Prússia, L’escala del 
dolor) entén que l’etiqueta ser-
veix per a les editorials.

La primera activitat de l’An-
dorra Negra va ser el taller 
d’Elena Aranda sobre com es-
criure una novel·la negra. La 
lectora professional va acon-
sellar conèixer com es resol la 
teva història abans d’escriure-la. 
En canvi, Villaró va confessar 
que quan es posa a escriure no 
sap com acabarà. “Quan vaig 
començar Blau de Prússia no 
sabia quin seria el final.” Això sí, 
els finals “m’agrada que siguin 
oberts, calentets, com la vida”.

Davant d’un reduït grup de 
persones, el literat va explicar 
ahir al vespre el seu mètode: 
“Mai m’he bloquejat ni m’he 
quedat en blanc. Si no escric, 
reviso, allargasso idees...”. Villa-
ró escriu a raig, sense esquemes, 

ni escaletes, ni notes, ni apunts. 
Res. “M’avorreix”, exclama. 
“Sóc extremament anàrquic”, 
afegeix. Ara bé, també aclareix 
que escriu cada dia, el que sigui, 
mitja pàgina, dues pàgines, és 
igual la quantitat, però cal ser 
constant.

Precisament, aquest és un 
consell per als aspirants a es-
criptors: “És molta feina, s’ha 
de ser autocrític, renunciar a 
l’autocomplaença” i, sobretot, 
adverteix que “no s’ho cregui 
molt i que no s’autoenganyi”.

Aquesta actitud a ell li ha 
funcionat. Va començar a poc a 
poc, amb contes, novel·les cur-
tes, i sense creure-s’ho massa 
i anar fent, sent constant, rigo-
rós, ja ha publicat set novel·les. 
“I encara em veig amb cor d’es-
criure’n tres o quatre més.” ¿Un 
altre cas per al Boix? “Probable-
ment n’hi haurà un tercer.”
Redacció // Escaldes-Engordany
@mes_andorra 

Xerrada de Villaró, ahir.
 // T. M.

SOCIETAT ANDORRANA DE CIÈNCIES

Les ponències de les divuitenes 
Jornades, en paper i en digital
Les 22 ponències pronunciades 
durant les divuitenes Jornades de 
la Societat Andorrana de Ciènci-
es (SAC), celebrades el desembre 
del 2012 sota el títol L’aportació 
dels professionals liberals a la soci-
etat, ja es poden consultar en for-
mat paper i digital.

Segons va explicar la presiden-
ta de la SAC, Àngels Mach, en 
la presentació de la publicació, 
el llibre recull les 22 ponències 
que van pronunciar diferents re-
presentants dels col·legis profes-
sionals del país, així com altres 
“agents que també intervenen en 
el desenvolupament de la profes-
sió”, com ara consellers generals, 
membres de partits polítics o el 
mateix ministre de Justícia i In-

terior, Xavier Espot, “que és qui 
atorga els permisos per exercir 
les professions liberals”. També hi 
van ser presents representants de 
les asseguradores.

El recull de ponències s’ha 
editat tant en format paper com 
en format digital. Aquest darrer 
disposa del sistema Digital Object 
Identificator, que facilita la recerca 

de paraules a través dels cercadors 
d’internet. Des de les tretzenes 
jornades, de fet, totes les ponènci-
es s’han publicat en format digital 
i utilitzant aquest sistema.

D’altra banda, Mach va posar 
en relleu que el fet de poder-los 
publicar en paper també ajudarà 
que els continguts d’aquestes po-
nències “transcendeixi”. La presi-
denta de la SAC va destacar que 
ara, a més, és un moment especi-
alment rellevant per als professi-
onals liberals, en relació al procés 
d’obertura econòmica.

La publicació ha estat possible 
gràcies a la col·laboració del Go-
vern i de Crèdit Andorrà.
Agències // Andorra la Vella
@mes_andorra 

La presentació del recull.
  // T. M.

CONFERÈNCIA

Primer acte de la 8a edició 
del cicle Per amor a l’art
La vuitena edició del cicle Per 
amor a l’art comença avui amb 
la conferència De la Venus a la 
femme fatale, a càrrec de la his-
toriadora de l’art Aurora Baena, 
a les vuit del vespre a la biblio-
teca de la Fundació Ràdium. 
La xerrada consisteix en un 
recorregut per la iconografia 
femenina en la història de l’art, 
amb una anàlisi de l’alt nivell 
simbòlic que tenen les imatges 
femenines i els usos que se n’ha 
fet al llarg de la història. 

La pròxima conferència no  
serà fins a l’11 de març, en què 
la historiadora de l’art Ruth 
Casabella parlarà de Tamara 
de Lempicka, una pintora po-
lonesa cèlebre en l’Europa dels 
anys trenta del segle XX, molt 

coneguda en els cercles cultes i 
entre l’aristocràcia i presentada 
com la icona de l’art déco, un 
estil luxós, elegant, sofisticat 
i decoratiu que es va estendre 
per l’Europa d’entreguerres. De 
Lempicka pintava retrats feme-
nins de formes voluminoses i 
sensuals, i és coneguda per la 
seva vida privada. 

L’última xerrada serà el 13 
de maig. La historiadora de 
l’art Meri Blanco parlarà de Fri-
da Khalo, la pintora mexicana 
atrapada pel seu cos malalt i per 
una relació intensa i destructiva 
amb el també pintor Diego Ri-
vera. La conferència contribuirà 
a entendre l’artista i la persona.
Redacció // Escaldes-Engordany
@mes_andorra 


